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Beretning – Betlehems Venner – 09.03 – 2024 – Vita Andreasen, formand 

Det er ikke antisemitisme at kritisere Israel.                                                                                                     

2023 – blev et skæbnesvangert år – og vores beretning falder i to dele – før 7. oktober 2023 og efter 

7. oktober 2023. Vi har i bestyrelsen haft mange zoom møder, hvor vi har måttet finde sprog for 

kritisk dialog om situationen i Israel – Palæstina. Og vi er nået frem til den vigtige konklusion, at det 

ikke er antisemitisme at kritisere Israel. Det er ikke antisemitisme at kritisere Israel for at udsulte 

befolkningen i Gaza og sønderbombe bygningsmassen – inkl. kirker og moskéer, skoler, hospitaler, 

11 universiteter og utallige beboelsesejendomme. Dertil kommer at Israel sender størstedelen af 

befolkningen på flugt. Nu er nok nok. Der er brug for permanent våbenhvile nu og seriøse 

fredsforhandlinger, hvor også kvinder deltager. Konferencen i går på Christiansborg på kvindernes 

internationale kampdag gjorde det tydeligt, hvor vigtigt dette element er. Konferencens deltagere 

blev oplyst om, at der er mange civilsamfundsorganisationer på Vestbredden og i Gaza, der er ledet 

af kvinder. De skal inddrages i processen og i forhandlinger om afkolonisering, afvikling og 

afslutning på bosættelser og apartheid. Ja i hele fredsprocessen.   

Hele det internationale samfund må gribe ind og standse dette blodbad- uanset hvilket navn vi 

vil give det. Og kirken må gå forrest.  

Nået til den konklusion vil jeg gerne nævne noget om, hvad vi har gjort – det vil sige, at jeg 

begynder bagfra – efter 7. oktober 2023  – og derefter tiden før 7. oktober.                      

Tiden efter 7. oktober 2023                                                                                                                                

En rejsegruppe under ledelse af Uffe Gjerding og Kristine Kaaber Pors deltog i en 

international konference i Betlehem få dage før 7. oktober. De fortæller om en konference fuld af 

håb og gode samtaler – en oplevelse som aldrig vil glemmes, for netop som konferencen afsluttes 

udfører HAMAS sit forfærdelige angreb. Heldigvis kom alle sikkert hjem.  

• Betlehems Venner har oversat Mitri Raheb’s seneste bog – vi opfordrer til oprettelse af 

aktionsgrupper/ læsegrupper overalt i landet.  Niels-Peter Lund Jacobsen har fundet tid til  

oversættelsesarbejdet, og Eksistensen har udgivet bogen. Af hjertet TAK til Niels-Peter.  

Gennem denne bogudgivelse får vi en stemme og et sprog: ’Afkoloniser Palæstina - en kritik 

af vestlig teologisk dominans i Mellemøsten’. Vi vil opfordre til, at I opretter – lad os kalde 

dem ’aktionsgrupper’ eller ’læsegrupper’ ud over hele landet. Gerne grupper for 30+,  for 16 

– 30 og for 60+. Vil I hjælpe os med det? Fra bestyrelsens side tilbyder vi, at vi  gerne 

kommer ud til et opstartsmøder i alle afkroge af Dk.   

• Dertil kommer at vi har brug for flere medlemmer – hjælp os med det – på den måde kan vi 

overveje og arbejde for medlemskab af DUF. Det kræver organisatoriske ændringer, men 

bestyrelsen er parat til at arbejde videre med dette. Betlehems Venner vil gerne kunne sende 

teologistuderende på studierejser til Israel/Palæstina. Måske kunne et medlemskab af DUF 

bane vejen for at kunne gøre det tilstrækkeligt billigt, så det lod sig gøre at arrangere den 

slags rejser for teologistuderende.    

 

• Betlehems Venner har sat sig som mål at få det kirkelige Danmark i tale. At få sat Gaza 

og Vestbredden på dagsordenen. Krigen må slutte nu. Vi har flittigt delt opråb fra Kairos 

Palestine og Global Kairos for Justice – et verdens omspændende netværk – delingen er sket  

i nyhedsbreve og medlemsbreve, på facebook  og på hjemmesiden. Vi er stolte af og glade 
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for, at Uffe Gjerding er formand/koordinator for Kairos Palestine’s Europa afdeling, det 

betyder, at vi får vigtige input fra samtaler herfra.   

 

• Opråbet fra Kairos Palestine for Justice blev i begyndelsen af det nye år sendt med et 

følgebrev til de store danske kirkelige organisationer: ’Det Mellemkirkelige råd’, ’Danske 

kirkers råd’, ’Dansk Missions råd’ og CKU (Center for Kirkeligt Udviklingssamarbejde) og 

ligeledes til alle landets biskopper. Stort set alle grupper har efterfølgende sat sagen på 

dagsordenen, og vi har fået mange tilbagemeldinger. Vi vil gerne bruge denne platform til at 

søge samarbejde i år og i de kommende år.  Vi er som kristne særligt forpligtede på at råbe 

højt om situationen både på Vestbredden – som er betydeligt forværret både før og efter 7. 

oktober - med mange drab, husudsættelser i Øst Jerusalem,  vejspærringer mm.  

 

• I Gaza by har Dar al Kalima University sin Kunst Satellit. Den står efter 7. oktober  

tomt tilbage  (Marts 2024 jævnet med jorden). Lederen Rana al Batrawi har måttet flygte 

med mand og tre små børn. Hun er nu i Ægypten med de tre børn. Krigen må slutte nu, og vi 

må begynde at spørge hinanden: ’Hvem siger, at de to folk ikke med international støtte og 

inddragelse af civilsamfundet på begge sider kan lære lidt efter lidt at leve i godt naboskab 

med hinanden?’ Der er brug for et nyt narrativ 

 

• Betlehems Venners bidrag i den skrevne presse: Kristeligt dagblad bragte i november 2023 

kronikken skrevet af Uffe Gjerding og Vita Andreasen: ’Om to traumatiserede folk’. 

Kronikken fik titlen: ’Vi er europæere med dobbelt skyld’ (kan læses på hjemmesiden)  

Og ’Præsten’ – præsternes fagblad bragte en artikel skrevet af Niels-Peter Lund Jacobsen og 

Uffe Gjerding, som præsterne fra bestyrelsen har underskrevet.  

 

•  Flere af bestyrelsens medlemmer har holdt foredrag og deltaget i demonstrationer. Jeg 

selv var taler til en demonstration i Esbjerg arrangeret af fredsbevægelsen i Esbjerg.  

 

• Kristine Kaaber Pors er indgået med andre organisationer i planlægning og afvikling af 

en meget vellykket ungdomskonference februar 2024 på Christiansborg 

 

• Nina Ellinger fra Globale Seniorer har sammen med Uffe Gjerding og en række 

organisationer været med i forberedelsen og afviklingen (i går) af den meget vellykkede 

konference på Christiansborg. Mitri Raheb deltog som key note speaker.  

 

• I forbindelse med besøget af Mitri Raheb lykkedes det gennem Filip Buff’s (CKU) 

kontakter at mødes med folk fra udenrigsministeriet – fra MENA-gruppen, fra Danida 

kontoret og fra TORF-afdelingen. Et meget vigtigt møde, hvor Mitri Raheb kunne redegøre 

for situationen på Vestbredden og i Gaza. Fra Betlehems venner deltog Niels-Peter Lund 

Jacobsen, Uffe Gjerding og Vita Andreasen.   

Tiden før 7. oktober 2023 

• Medlemskab af CKU (Center for kirkeligt udviklingssamarbejde) giver os mulighed for at 

søge om støtte til forskellige projekter. Som oftest Danida støtte – men der peges på, at vi i 

indeværende år også vil kunne hente støtte via CKU i NEXUS – en EU finansieret ansøgnngs 

platform.  
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Vi vil fremover arbejde på, at disse ’donationer’ via CKU og andre vil blive fremlagt på vores 

årsmøder under punktet Økonomi. 

 

 

-  Sidse år afsluttedes en treårig CKU bevilling på 1 mill. kr. til CAFCAW – et 

akademisk forum i Mellemøsten, der er udviklet af Dar al Kalima University ved Mitri 

Raheb m.fl. Vi forventer at ansøge igen til CAFCAW, oktober 2024.   

- Ligeledes afsluttedes et Gaza projekt, hvor bevillinger fra CKU i alt var på 1 mill. 

kr.  Lige nu forventer vi at påbegynde en ny ansøgning om støtte til den krigsramte 

befolkning. Et kunstprojekt hvor der arbejdes med kunstuddannelse af unge og med tegne 

traume terapi for børn.  

 

• Betlehems Venner indgik i den vigtige strategi arbejde i CKU forår og sommer 2023. 

Resultatet kan ses på CKU’s hjemmeside:  ’Udvid håbet’- strategi processen blev  ledet af 

Malene Sønderskov, fra ’Strategihuset’.                                                                         

 

• I 2023 har kassereren Knud Ove Mandrup arbejdet på at få optaget Betlehems Venner 

som medlemmer af Dansk Missions Råd (DMR). Og det er lykkedes. Der er nu igen 

mulighed for at give gaver til Betlehems Venner med skattefradrags fordel. Husk at anføre 

CPR – nummer og ’gave til Betlehems Venner’, så sørger DMR for at indgive de rette 

oplysninger til skattevæsenet  

 

• Vi har afholdt bestyrelsesmøde på Silkeborg højskole hvor vi mødtes med Claus Staal 

– den nye forstander. Og vi er parate til igen at finde penge til en ny elev fra Dar al Kalima 

University til Silkeborg højskoles lange kursus.  Og vi håber på et samarbejde omkring 

Himmelske Dage 25. På idéplanet arbejde vi med at gennemføre en dokumentar festival 

med film optaget på Vestbredden af DAK’s filmkandidater.  

 

• Via CKU støtte har vi kunnet betale for Ramiz Al Araq’s deltagelse i kurset ’Hope in 

Action’ på Diakonhøjskolen, CKU har lovet os, at vi igen i år vil kunne hente støtte til 

betaling af endnu en elev udvalgt af DAK.  

 

• Sensommeren 2023 gennemførte vi i Betlehems Venner en strategiproces ledet af 

Malene Sønderskov  

Betlehems Venner har nu eksisteret i 22 år, og vi er på vej ind i en ny fase 

Vi har brug for at mobilisere danskere bredt. Vi har brug for jeres engagement. At vi sammen 

er aktive:  

- Vi har brug for flere medlemmer, og vi opfordrer til aktivistgrupper/ læsegrupper lokalt 

- Vi vil gerne arbejde på to fronter – et unge team – og et bestyrelsesteam som  kan være i 

forskellige aldre  

- Vi vil gerne søge CKU støtte til at gennemføre en landsdækkende oplysningskampagne. 

Gerne i samarbejde med andre kirkelige organisationer og biskopperne  

- Vi vil gerne sende en besøgsdelegation fra Designskolen i Kolding sammen med 

repræsentanter fra Betlehems Venner til Betlehem for at lave en partnerskabsaftale 

mellem DAK og Designskolen på længere sigt  (der var foreløbig mundtlig aftale foråret 

2024 – lige nu er det stillet i bero) 
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- Der bliver efter de samtaler, der har fundet sted i disse dage under Mitri Rahebs 

besøg arbejdet frem mod en nordisk konference i de sidste dage før 1. søndag i advent 

2024  på teologi på Københavns Universitet. Vi håber på, at det vil blive et samarbejde 

mellem BV, kirkelige organisationer og biskopperne. Så sent som i går var Peter Fischer 

Møller og Marianne Gaarden med i en samtale med Mitri Raheb om en sådan nordisk 

konference.  

- Samtaler med Mitri Raheb i disse dage har også medført, at Marianne Gaarden og Peter 

Fischer Møller vil være med til at arbejde for, at der indsamles midler til scholarships 

til unge studerende på Dar al Kalima University – BV udarbejder snarest en flyer om 

dette indsamlings initiativ 

Vi venter på bedre tider  -- Men vi kan allerede nu afsløre, at Mitri Raheb kommer til HD 25 i 

Silkeborg i Kr. himmelfarts-ferien 2025.  Desuden inviteres Sally Azar, den første kvindelige 

lutherske præst i Jordan og Det Hellige Land, og Rana al Batrawi leder af Gaza Kunst Satellit. Og vi 

håber at kunne rejse penge til unge filmskabere fra DAK, så der vil kunne arrangeres en 

palæstinensisk dokumentar filmfestival under HD25. 

 

 

Vita Andreasen, formand for Betlehems Venner 

Marts 2024 


